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رفع تنگناهای ارزی صادرات زعفران
عضو شورای ملی زعفران گفت: با توجه به مشکلات متعدد 
صادرات ناشی از بازگشت ارز به سامانه نیما میزان صادرات 
کاهش و در مقابل قاچاق افزایش یافته است، در حالیکه با رفع 
، قاچاق زعفران دیگر صرفه اقتصادی  مشکلات بازگشت ارز
ندارد. علی حسینی در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به تاثیر 
تنش های سرمایی و گرمایی در تولید زعفران اظهار کرد: به 
گرمایی تولید زعفران در سال  دلیل تنش های سرمایی و 
 جاری در سه استان عمده تولید کننده این محصول یعنی 
خراسان شمالی، خراسان رضوی و خراسان جنوبی ۴۰ تا 
۶۰ درصد کاهش یافته است. وی افزود: طبق آمار وزارت 
جهادکشاورزی ۱۲۳ هزار هکتار سطح زیر کشت زعفران در 
کشور در سه استان مذکور وجود دارد که از این میزان باید 
حداقل ۵۰۰ تا ۶۰۰ تن و در عالی ترین شرایط ۸۰۰ تا ۱۰۰۰ تن 
زعفران تولید شود، ولی آمارها کمتر از این مقدار را نشان 
کرد: به عنوان  می دهد. عضو شورای ملی زعفران تصریح 
یک فعال در این بخش معتقدم که در بخش زعفران باید 
آموزش های لازم کاشت، داشت و برداشت داده شود. اینکه 
هنوز نمی دانیم چقدر، در چه زمانی، با چه پیازی، در چه عمقی 
بکاریم و چه زمانی آبیاری کنیم باعث می  شود تولید دچار 
نوسان باشد و کوچک ترین تنش نیز آن را تحت تاثیر قرار دهد. 
وی تصریح کرد: وظیفه وزارت جهادکشاورزی آموزش است که 
متاسفانه این بخش هنوز مغفول مانده است. حسینی با بیان 
اینکه زعفران ایران ۸۰ تا ۹۰ درصد نیاز بازارهای خارجی را تامین 
می کند، گفت: برای صادرات سختگیری هایی وجود دارد و 
گفته می شود که صادرکنندگان باید ارز حاصل از صادرات را به 
صورت نیمایی بازگردانند و برای بازگشت ارز تعهد بدهند این 
در حالیست که صادرکنندگان کارتن، کیسه، زعفران، جعبه 
بسته بندی و... خود را با ارز آزاد خریداری می کنند. در مقابل 
اما قاچاقچیان هیچ مشکل و مانعی ندارند. به عبارت دیگر 
با توجه به مشکلات متعدد صادرات ناشی از بازگشت ارز به 
سامانه نیما میزان صادرات کاهش و در مقابل قاچاق افزایش 
، قاچاق  یافته است، درحالیکه با رفع مشکلات بازگشت ارز
زعفران دیگر صرفه اقتصادی ندارد. وی در پایان گفت: تولید 
ما دچار مشکل است. وقتی تولید مشکل دارد نمی توانیم به 
فکر صادرات باشیم. در قدم اول باید تولید را درست کنیم زیرا 
تا تولید نباشد صادرات معنایی ندارد و این مهم نیز با آموزش و 

برنامه ریزی اصلاح خواهد شد. 

کاهش قیمت  گوشت قرمز در ماه های آینده 
رئیس شورای تامین دام کشور گفت: هیچ کمبود گوشتی 
برای بازار شب عید و ماه رمضان وجود ندارد و در حال حاضر 
گوشت گرم و منجمد وارداتی با قیمت های مناسبی به صورت 
انبوه عرضه می شوند و قیمت گوشت گرم داخلی نیز با عرضه 
گوشت وارداتی منطقی خواهد شد. منصور پوریان  انبوه 
در گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه گوشت به میزان فراوان در 
بازار وجود دارد، گفت: میزان عرضه گوشت وارداتی به حدی 
زیاد است که قطعا شاهد کاهش قیمت در هفته ها و ماه آتی 
خواهیم بود. همچنین هیچ کمبودی برای بازار شب عید و 
ماه رمضان وجود ندارد و در حال حاضر گوشت گرم و منجمد 
وارداتی با قیمت های مناسبی عرضه می شوند و قیمت گوشت 
گرم داخلی نیز با عرضه انبوه گوشت وارداتی منطقی خواهد 
شد، البته تا اثرگذاری کامل در بازار مدتی زمان خواهد برد. وی 
افزود: قیمت گوشت منجمد وارداتی در چند روز اخیر کاهشی 
شده و به زیر ۳۰۰ هزار تومان رسیده است. رئیس شورای تامین 
دام کشور در ادامه با اشاره به اینکه بر اساس آخرین آمار مرکز 
آمار ایران کشتار دام در دی ماه کاهش یافته است، گفت: 
معمولا در دی ماه دام های میش و ماده بیشتر از سایر دام ها 
کشتار می شوند، اما امسال با افزایش واردات در دی ماه کشتار 
کاهش یافت و در نتیجه با حفظ دام های ماده، زایش ها نیز 
برای ماه های آتی افزایشی خواهد شد. به گفته وی جمعیت 
دام مولد کشور از ۲۲ میلیون راس رد شده  که این عدد بسیار 
خوبی است. پوریان تصریح کرد: شرایط امسال متفاوت و 
خشکسالی نیز بیشتر است. در نتیجه سختی بیشتری به 
دامدار وارد خواهد شد. بنابراین باید به نحوی برنامه ریزی کرد 
که دامدار بتواند با قیمت مناسب دامش را به صورت مستقیم 
عرضه کند. همان طور که اخیرا هم می بینیم در میادین دام، 
عرضه دام افزایشی شده است. رئیس شورای تامین کنندگان 
دام کشور با بیان اینکه قیمت گوشت منطقی خواهد شد، 
گفت: با عرضه انبوه و تامین گوشت مورد نیاز واحدهای صنفی 
پرمصرف فشار از بازار گوشت خانوار کم شده است. وی در پایان 
به کاهش قیمت دام زنده نیز اشاره کرد و گفت: قیمت هر کیلو 
بره ۵ ماهه ۲۱۰ هزارت تومان شده، این در حالیست که قبلا 

قیمت  آن ۲۳۰ هزار تومان بود. 

عقبگرد نرخ دلار ادامه خواهد داشت 
یک کارشناس پولی و بانکی گفت: دو عامل موجب خواهد 
شد تا نرخ ارز روند کاهشی را ادامه دهد، عامل اول این است که 
شرایط و سیاست های بانک مرکزی تغییری نکرده است و این 
بانک مصمم است تا نرخ ارز را تثبیت کند، دوم اینکه ریسک های 
سیاسی و نگرانی های امنیتی در حال مرتفع شدن است. حجت 
ا... فرزانی - کارشناس پولی و بانکی - در گفت وگو با ایسنا، گفت: 
در سیاست های ارزی و همچنین بنیاد اقتصادی کشور تغییری 
خ ارز به طور کلی رد  نداشته ایم، بنابراین احتمال افزایش نر
خ ارز که  می شود. این کارشناس پولی و بانکی گفت: افزایش نر
در هفته های اخیر شاهد آن بوده ایم، به دلیل تشدید هیجانات 
ناشی از افزایش ریسک سیاسی بود که موجب شده بازار ارز دچار 
کرد: در حال حاضر ریسک های  نوسان شود. فرزانی تصریح 
سیاسی کاهش یافته و با رفع این ریسک شاهد کاهش هیجان در 
بازار ارز هستیم. وی اضافه کرد: هدف اصلی بانک مرکزی تثبیت 
اقتصادی است و این بانک همچنان سیاست های خود را با قدرت 
پیگیری می کند، در نتیجه تغییری در سیاست بانک مرکزی دیده 
نمی شود، ضمن اینکه شرایط این بانک نیز تغییری نکرده است. 
این کارشناس پولی و بانکی عنوان کرد: دو عامل موجب خواهد 
شد تا نرخ ارز روند کاهشی را ادامه دهد، عامل اول این است که 
شرایط و سیاست های بانک مرکزی تغییری نکرده است و این 
بانک مصمم است تا نرخ ارز را تثبیت کند، دوم اینکه ریسک های 
سیاسی و نگرانی های امنیتی در حال مرتفع شدن است، در نتیجه 

نرخ ارز از کانال های فعلی عقب نشینی خواهد کرد. 
 

اخبار

 سخنگوی اقتصادی دولت: 
افزایش قیمت نان تخلف است

درباره  دولت  اقتصادی  سخنگوی   
ارز توضیح داد: سیاست  بازار  نوسانات 
دولت و تدابیر بانک مرکزی متمرکز بر کاهش 
نوسانات و بازگشت ثبات به بازار ارز است و 
از تمام ظرفیت های قانونی بانک مرکزی نیز 
در این مسیر استفاده خواهد شد. احسان 
خاندوزی - سخنگوی اقتصادی دولت - در 
ابتدای نشست خبری هفتگی با نمایندگان 
رسانه ها با بیان اینکه تورم نقطه به نقطه 
مسکن طبق گزارش مرکز آمار در پایان دی 
امسال نسبت به مدت مشابه سال گذشته 
۱۱ درصد کاهش یافته است، اظهار کرد: تورم 
نقطه به نقطه بخش مسکن از ۵۷. ۵ درصد 
در سال گذشته به ۴۶. ۵ درصد در سال 
گر  جاری کاهش پیدا کرده است. وی افزود: ا
ابتدای امسال را مبنا قرار دهیم و تورم نقطه 
به نقطه مسکن در دی ۱۴۰۲ را با اردیبهشت 
همین سال مقایسه کنیم حدود ۷۵ واحد 
کاهش تورم را شاهد هستیم. باز  درصد 
کید می کنم این آمار به معنای این  هم تا
که سرعت رشد قیمت ها در بخش  است 
مسکن کاهنده بوده و عدد قیمت ها هم 
در این سال به صورت مطلق کاهش یافته 
است. سخنگوی اقتصادی دولت یادآور 
شد: این میزان نشان می دهد که تورم نقطه 
کمترین سطح خود  به نقطه مسکن در 
نسبت به ۱۵ ماه گذشته قرار گرفته است. 
همچنین تورم ماهانه مسکن در ۱۰ ماهه 
امسال، ۵ ماه منفی و در سایر ماه ها نیز در 
سطوح بسیار کمتر از ادوار گذشته خود قرار 
داشته است. خاندوزی همچنین با اشاره 
به برخی آمارهای مرتبط با بخش حقیقی 
اقتصاد، گفت: بر اساس گزارش تازه نهادهای 
پژوهشی از وضعیت تولید شرکت های بزرگ 
صنعتی در دی، پس از چند ماه فراز و فرود 
شاهد رشد تولید بودیم. شاخص تولید این 
شرکت ها در دی ماه ۱. ۹ درصد رشد داشته 
و از ۱۵ رشته فعالیت صنعتی، ۹ رشته رشد 
مثبت داشتند. وزیر اقتصاد ادامه داد: 
مهم ترین رشته صنعتی با رشد مثبت در 
این ماه صنایع شیمیایی  و فلزات اساسی 
بودند که ۶ و ۹ درصد رشد کردند. علت مهم 
این رشد در فصل سرد سال، کاهش تاثیر 
پذیری صنایع از قطعی گاز و بهبود در این 
حوزه است. سخنگوی اقتصادی دولت 
گفت: میزان کاهش رشد نقدینگی نیز نشان 
می دهد در اردیبهشت امسال در بسته رشد 
تولید و مهار تورم دولت، هدف گذاری کنترل 
نقدینگی کشور تا پایان سال عدد ۲۵ درصد 
مصوب شده بود که گزارش بانک مرکزی در 
خ رشد نقدینگی  دی ماه نشان می دهد نر
به ۲۵. ۲ درصد رسیده که کمترین میزان 
رشد نقدینگی ثبت شده از تابستان ۱۳۹۸ 
تا امروز است. وی یادآور شد: نرخ رشد پایه 
پولی در دی ماه هم به ۳۱. ۷ درصد رسید 
که این میزان هم در ۱۷ ماه گذشته کمترین 
عددی است که ثبت شده. در پایان دولت 
قبل این میزان به حدود ۴۰ درصد رسیده 
بود و در ماه های ابتدایی دولت سیزدهم 
هم همچنان مسأله کنترل و انضباط بخشی 
به آن بسیار حائز اهمیت بود. خاندوزی 
درباره کاهش نیافتن قیمت گوشت توضیح 
داد: متاسفانه در سال های گذشته و اخیر 
تاثیر بسیار منفی در وضعیت  اقدام  دو 
تولید داخلی گوشت قرمز در کشور گذاشت، 
خشکسالی هایی  از  ناشی  مسائل  اول 
بود که وجود داشت و دوم افزایش قیمت 
نهاده هایی که صورت گرفت و تدابیری که 
لازم بود برای تامین مالی آنها لحاظ شود، 
باعث شد که در سال های گذشته دام های 
مولد راهی کشتارگاه شدند. وی عنوان کرد: 
دولت در سال ۱۴۰۲ برای اینکه جلوی این 
مسیر را بگیرد دو اقدام مهم را در دستور کار 
قرار داد، اقدام اول تدبیری بود که وزارت 
جهاد در حمایت از دامداران با تامین و 
ک و نهادهای دامی انجام  عرضه کافی خورا
داد و دوم تعادل بخشی به بازار را از مسیر 
واردات انجام داد. وزیر اقتصاد ادامه داد: 
امیدواریم برنامه های وزرات جهاد کشاورزی 
هم در تامین گوشت و هم در ثبات قیمت ها 
اقتصادی  به سرانجام برسد. سخنگوی 
دولت در پاسخ به پرسشی درباره افزایش 
غیرقانونی قیمت نان، تصریح کرد: سیاست 
دولت این است که سهم هزینه نان در سبد 
معیشت خانوار کشور همچنان پایین بماند. 
این سهم در شروع به کار دولت حدود ۲. ۵ 
کنون به زیر ۲ درصد کاهش  درصد بود که ا
پیدا کرده است. وی یادآور شد: در خصوص 
افزایش قیمت نان در سال جاری برخی 
استان ها درخواست خود را به کارگروه های 
آرد و نان استان و کشور ارائه کردند که بررسی 
ج از این مصوبات  و تصویب شد، اما خار
هرگونه افزایش قیمتی تخلف است و بازرسی 
این  با  باید  تعزیرات  سازمان  و  اصناف 
تخلفات برخورد کنند. وزیر اقتصاد در پاسخ 
به پرسشی درباره برنامه دولت برای توسعه 
انرژی های تجدیدپذیر، گفت: هدف گذاری 
تجدیدپذیر  انرژی های  مسیر  در  دولت 
رسیدن به ظرفیت ۱۰ هزار مگاوات بوده 
است. این هدف گذاری را از ۲ مسیر دنبال 
کردیم. در قدم اول به رسمیت شناختن 
انرژی های تجدیدپذیر در قوانین بالادستی 
و در قدم دوم، جذاب کردن بازار انرژی های 

تجدیدپذیر برای بخش خصوصی بود. 
 

: تشدید   آرمان ملی – صدیقه بهزادپور
صورت  حالی  در  کشور  در  بنزین  ناترازی 
می گیرد که تمام هم وغم مسئولان معطوف 
خودروها  مالکان  سوی  از  مصرف  کاهش 
که البته خود عاملی مهم در  متمرکز شده 
بهینه سازی در این زمینه تلقی می شود، اما 
گویا خودروسازان داخلی هیچ سهمی در 
نزدیک کردن خود به استانداردهای جهانی به 
منظور کاهش مصرف سوخت خودروها ندارند 
و همزمان با گلایه از زیان انباشته در تولید، 
فقط در اندیشه افزایش تولید به قیمت جان 
مردم با افزایش تعداد تصادفات جاده ای، 
آلودگی هوا و... هستند. از سوی  افزایش 
دیگر  سوخت های  کردن  جایگزین  دیگر 
مانند CNG، LNG که مدتی با حمایت های 
گذاری تسهیلات دولتی به منظور  دولتی و وا
توسعه و ترویج گازسوزکردن خودروها نیز به 
وادی فراموشی سپرده شده است و تنها راه 
حل باقی مانده برای کشور »واردات بنزین« 
که خود زمانی  است، این در حالی است 
کنون با اعلام  صادرکننده بنزین بودیم، اما هم ا
ناترازی هایی که این بار گریبان بنزین را گرفته 
است، گمانه زنی ها به سمت محدودسازی 
در  قیمت  افزایش  گزینه  یا  بنزین  سهمیه 
حال حرکت است، رویکردی که شاید تجربه 
خوشایندی را از آن در خاطر نداشته باشیم. 
به گزارش »آرمان ملی«، کمبود بنزین در ایران 
به دلیل عدم هماهنگی میان تولید، تقاضا 
و مدیریت منابع نفتی شکل گرفته است و 
با عواملی چون تخصیص نادرست منابع، 
و تعهدات مالی دولت در حوزه سوخت، به 
ایجاد مشکلات تأمین بنزین منتهی شده 
است. عدم سرمایه گذاری کافی در بخش های 
تولید بنزین و ساخت پالایشگاه، نقص در 
زیرساخت ها، و مشکلات مالی دولت باعث 
ناتوانی در تأمین بنزین به میزان کافی شده 
است که البته فقدان فرهنگسازی مناسب و 
تقاضای بالا و مصرف زیاد نیز بر کمبود بنزین 
تاثیرگذار بوده است. برخی از چالش های 
دیگر مانند قاچاق بنزین، مشکلات در حوزه 
حمل و نقل، و نقض سیاست های توسعه 
منابع  مدیریت  بهبود  چون؛  نفتی  پایدار 
نفتی، سرمایه گذاری در زیرساخت ها، و اجرای 
سیاست های مؤثر باعث ایجاد چالش هایی 
در این عرصه شده است که هرچند وقت یکبار 
زمزمه کاهش سهمیه یا افزایش قیمت بنزین را 
بلندتر از پیش می سازد. به گفته کارشناسان؛ 
کوتاهی مسئولان در دولت های مختلف درباره 
انجام به تکالیف تعیین شده در این حوزه 
مانند، توسعه دوگانه سوز کردن ناوگان حمل 

ونقل، سرعت بخشی به ساخت خودروهای 
برقی یا کم مصرف، تشویق واردات خودرو با 
که با  ( استانداردهای مصرف سوخت کمتر
هدف حمایت از خودروسازان داخلی فربه 
شده صورت گرفته است( و... باعث تشدید 
ناترازی روزافزون بنزین شده است. البته این 
امر را نیز نباید از نظر دور داشت که با وجود 
و  کالاها  و  کلیه محصولات  افزایش قیمت 
خدمات، قیمت بنزین از تیغ تیز جراحی دولت 
دورمانده است و به نظر می رسد با توجه تاثیر 
فوری اثر گرانی بنزین در افزایش قیمت در 
حوزه های دیگر و تجربه ناخوشایند در این 
زمینه، دولت سال هاست که نسبت به افزایش 
قیمت بنزین اقدامی نکرده و افزایش قیمت 
تدریجی بنزین، از زمان ریاست جمهوری 
احمدی نژاد متوقف شد ولی چالش های 
حاصل از آن باقی ماند، این در حالی است 
که افزایش قیمت سوخت در همه کشورهای 
اروپایی و... رویکردی طبیعی تلقی می شود. 
که  حالی  در  معتقدند؛  نیز  صاحب نظران 
افزایش قیمت بنزین در همه بخش ها در 
کشور اِعمال شده است، پرهیز از افزایش 
قیمت بنزین احتمال دارد در نهایت به اجبار 
در افزایش قیمت بنزین و عواقب نامطلوبتر در 

این زمینه منجر شود. 
 آیا واردات ضروری است؟

، کارشناس حوزه انرژی  مرتضی بهرام پور
در این باره گفت: ضرورت واردات بنزین به 
ایران به چند دلیل ضروری به نظر می رسد. 
افزایش مصرف و تقاضا برای این محصول 
یکی از اصلی ترین دلایلی به شمار می آید که 
در حوزه هایی چون حمل ونقل وصنایع و... 
منجر به این شده تا احساس نیاز بیشتری 
برای واردات بنزین احساس شود، از سوی 
دیگر نقص در زیرساخت ها و فناوری های 
قدیمی در این زمینه باعث ایجاد چالش هایی 
برای تولید بنزین در کشور شده که البته تحریم 

و مشکلات ناشی از این امر برای واردات 
تجهیزات و به روزرسانی فناوری ها در این 
خصوص تشدید کرده و به این ترتیب مشکلات 
در زنجیره تأمین نفت از مراحل استخراج تا 
تولید بنزین، باعث مشکلات در تأمین داخلی 
محصول شده و واردات به عنوان راهکاری 
جهت تامین نیازهای انرژی مطرح شده است. 
 تعادل در مصرف با افزایش قیمت بنزین
بنزین  قیمت  افزایش  گزینه  درباره  وی 
بخشی  تعادل  برای  راهکار  یک  عنوان  به 
به تولید و مصرف و... گفت: افزایش قیمت 
بنزین می تواند یکی از راهکارها برای کنترل 
مصرف وابسته به واردات باشد که البته با 
توجه به حساسیت جامعه نسبت به این 
امر و همچنین تاثیرگذاری فوری آن بر دیگر 
دیگر  زنجیروار  قیمت  افزایش  و  حوزه ها 
خدمات و محصولات و تجربه ناخوشایند 
دولت در این حوزه به نظر نمی رسد که در 
سیاست گذاری های نزدیک مسئولان جایی 
داشته باشد، اما آنچه مسلم است؛ افزایش 
قیمت بنزین ممکن است افراد را ترغیب کند 
تا به سمت خودروهای کم مصرف تر یا حمل و 
نقل عمومی متوجه شوند، که می تواند منجر 
به کاهش تقاضا و در نتیجه نیاز به واردات 
بنزین شود. در حقیقت افزایش قیمت بنزین 
مصرف داخلی را احتمالاً متعادل می کند، اما 
مشکلات ناشی از تحریم ها و... ماندگار باقی 
خواهد ماند و از سوی دیگر افزایش قیمت 
کند؛  ممکن است تولید داخلی را تشویق 
ممکن  تولیدکنندگان   ، بالاتر قیمت  با  زیرا 
است به سوددهی بیشتری دست یابند. او 
ادامه داد: با این حال، افزایش قیمت بنزین 
همچنین می تواند تأثیرات منفی را نیز داشته 
افزایش هزینه های زندگی  از جمله  باشد، 
برای افراد و افزایش فشار اقتصادی. لذا، این 
اقدام باید با در نظر گرفتن تأثیرات اجتماعی 
و اقتصادی به دقت بررسی شود. علاوه بر این 

 ، ایران دارای منابع غنی انرژی در بخش گاز
نفت و... است و با توجه به محدودیت ایران 
برای صادرات نفت، بهترین فرصت است تا با 
غنی سازی تکنولوژی فرآوری نفت، ظرفیت 
تولید فرآورده های نفتی خود را افزایش دهد تا 

بتواند بر دغدغه واردات بنزین فائق  آید.
 ساخت پالایشگاه، حلقه مفقوده حل 

مشکل بنزین
این کارشناس اضافه کرد: استمرار خام 
فروشی بدون در نظر گرفتن شرایط تحریم، 
وابستگی را به دنبال دارد، این در حالی 
است که ایران در زمینه ساخت پالایشگاه از 
کنون اقدام جدی به عمل  سال های دور تا
محدود  بسیار  ساخت  به  فقط  و  نیاورده 
پالایشگاه مانند »ستاره خلیج فارس« محدود 
شده است، در حالی که بارها مجلس و دولت 
از ضرورت ساخت پالایشگاه سخن گفته اند، 
اما ما همچنان در مسیر خام فروشی حرکت 
کرده است که نتایج آن را به ویژه در سال های 
کید کرد:  تحریم مشاهده کرده ایم. بهرام پور تا
کسری های بودجه و تامین درآمد  جبران 
بیشتر برای دولت، باعث می شود که گزینه 
افزایش قیمت بنزین را در گوشه ذهن خود 
داشته باشد، در حقیقت افزایش قیمت بنزین 
گذشته هر ساله با درصدی  در سال های 
با  متناسب  که  می گرفت  صورت  مشخص 
افزایش قیمت ها صورت می گرفت و به نظر 
می رسد ممانعت طولانی مدت درباره افزایش 
گهانی قیمت این  قیمت بنزین به انفجار نا
کنش های شدیدتر  محصول و همچنین وا
در این زمینه بینجامد. در چند سال گذشته 
دولت سعی داشته با انتشار اوراق بدهی، 
گذاری های تملک دارایی سرمایه ای و  وا
گذاری دارایی های مالی، کسری ها را جبران  وا
کند که چندان در جبران هزینه ها از این طریق 
نیز موفق نبوده است. به همین جهت در کنار 
همه طرح هایی که برای درآمدزایی از افزایش 
مالیات ها تا فروش اموال دولت و فروش اوراق 
بدهی دارد، برنامه افزایش درآمد از محل 
افزایش قیمت سوخت را هم در گوشه ذهن 
نگاه داشته است. در مواجهه با سناریوهای 
مختلف افزایش قیمت بنزین کارشناسان به 
دو گروه کلی تقسیم می شوند. گروه اول با توجه 
به تبعات منفی ارزان بودن قیمت سوخت از 
جمله قاچاق گسترده و بهینه نبودن مصرف 
کید دارند و معتقدند  بر افزایش قیمت بنزین تا
با منطقی شدن قیمت سوخت، علاوه بر اینکه 
گرفته می شود، درآمدهای  جلوی قاچاق 
دولت در این حوزه نیز می تواند بار بزرگی از 

هزینه ها را از دوش دولت بردارد. 

»آرمان ملی« راهکار تراز کردن بنزین در کشور را بررسی می کند

گمانهزنیهابرایوارداتیاگرانیبنزین؟
   راهکارهای فراموش شده تراز کردن بنزین              گزینه سوم ؛ سهمیه بندی بنزین

حوزه  در  فعال  انجمن  سه  دبیران    
تولید لوازم خانگی معتقدند با توجه به 
مشکلات ارزی امکان آزادسازی واردات 
گر واردات هم آزاد شود  نیست و حتی ا
کالا  قاچاق،  پایین  هزینه های  دلیل  به 
وارد  غیرقانونی  راه های  از  همچنان 
قاچاقچیان  که  چرا شد،  خواهد  کشور 
ج  سوخت زیر ۳۰۰۰ تومان را از کشور خار
بالای  قیمت  به  ج  خار در  می کنند، 
۴۰ هزار تومان می فروشند و با این پول 
 لوازم خانگی به کشور وارد می کنند. امید 
فاضلی نیا، دبیر کل انجمن تولیدکنندگان 
لوازم خانگی ایران، اظهار کرد: اقدامات در 
حوزه برخورد با کالای قاچاق نباید مقطعی 
و جزیره ای بوده، بلکه باید هماهنگ و 
مستمر باشد. وی افزود: سامانه ها به دلیل 
اما  شده اند،  کارکرد  ضد  نقصان،  برخی 
یکپارچگی سامانه ها می تواند سردرگمی 
کاهش دهد. فاضلی نیا با بیان اینکه  را 
برخی قوانین مثل پیله وری، ته لنجی و 
مناطق آزاد و غیره هم خلأهایی دارد که با 
هدف مبارزه با قاچاق باید بازنگری شوند، 
گفت: در مواردی سامانه ها قطع می شوند 
ثبت  را  کالا  نمی توانند  تولیدکنندگان  و 
کنند. در این شرایط از طرفی نگهداری 
گر هم بدون ثبت در  کالاها هزینه دارد و ا
سامانه، کالا را ارسال کنند قاچاق محسوب 
می شود. مشکل دیگر این است که قاچاق 
محمل درآمدزایی شده و سازمان اموال 
تملیکی کالاهای کشف شده را به مزایده 
می گذارد. دبیر کل انجمن تولیدکنندگان 
لوازم خانگی ایران با بیان اینکه حجم بازار 
لوازم خانگی در کشور شش میلیارد دلار 
برآورد شده که    ۵ .۱میلیارد دلار قاچاق 
است، تصریح کرد: حدود ۸۰ همت در این 
صنعت سرمایه گذاری شده، اما اینکه هر 
کس به عنوان چماق از وعده آزادسازی 
واردات استفاده کند، زمینه سرمایه گریزی 
سرمایه گذاران  چون  می شود،  فراهم 
با  فاضلی نیا  نمی کنند.  امنیت  احساس 

بیان اینکه برای آزادسازی واردات لوازم 
خانگی ارز در کشور نداریم، اظهار کرد: در 
حال حاضر میانگین زمان تخصیص ارز 
به مواد اولیه صنایع ۸۰ روز است و فرآیند 
واردات مواد اولیه، چهار ماه طول می کشد، 
پس آزادسازی واردات در حد شعار است، 
اما این اظهارات در شرایط رکود تورمی، 
به رکود دامن می زند. وی با بیان اینکه 
زیرساخت برای تولید بیشتر وجود دارد، 
، قیمت تمام شده و  اما مشکل تامین ارز
عرضه قاچاق باعث شده واحدها کمتر از 
ظرفیت فعالیت کنند، تصریح کرد: واردات 
در صورت انتقال تکنولوژی و سرمایه گذاری 
خوب است. اما در حال حاضر واردات اسم 
رمز قاچاق است و افرادی می خواهند از نام 
واردات برای قاچاق استفاده کنند. برای 
مثال افراد مانند گذشته بخشی از محصول 
را قانونی و بقیه را غیرقانونی وارد  خود 
کنند. دبیر کل انجمن تولیدکنندگان لوازم 
کید کرد که باید  خانگی ایران همچنین تا
بسته حمایتی در تولید و صادرات داشته 
باشیم. برای مثال ترکیه برای صادرات ۹ 
درصد یارانه می دهد که باید از این موارد 

الگوبرداری کرد. 
 درخواست ما حذف شناسه نیست

 محمدرضا شهیدی - دبیر انجمن صنفی 
تولیدکنندگان لوازم خانگی - در ادامه این 
نشست با بیان اینکه روندی که برای اجرای 
ح شناسه کالا پیش بینی شده بود، نه  طر
تنها مشکلی حل نکرده که به تولیدکنندگان 
هزینه هم تحمیل کرده، تصریح کرد: این 
شرایط رغبت فروشندگان را به فروش کالای 
ایرانی کمتر کرده، چون اطلاعات دقیق به 
اداره مالیات و دارایی هم ارسال می شود. 
بنابراین نتیجه برعکس شده است. وی 
افزود: الان هم درخواست ما حذف شناسه 
کسانی  ح فقط برای  نیست، اما نباید طر
که کار درست انجام می دهند اجرا شود. 
شهیدی با بیان اینکه ۳۰ درصد پرداخت 
مردم به شرکت ها، به عنوان انواع مالیات 

و عوارض ها به دولت پرداخت می شود، اما 
کالای قاچاق کاملا معاف از عوارض است، 
تصریح کرد: بنابراین برای اینکه تولیدکننده 
کالای قاچاق  توان رقابت داشته باشد، 
باشد.  داشته  قانونی  پرداخت  باید  هم 
کالای قاچاق برخوردی  از طرف دیگر با 
نمی شود و فقط گاهی به صورت مقطعی 
در سطح عرضه برخورد می شود. الان هم 
که دیگر  گرفتند  برخی از فروشندگان یاد 
کالای قاچاق را در مغازه عرضه نکنند و 
آن ها را در انبارهای خانگی نگه دارند که 
ورود به آن ها به حکم های خاص نیاز دارد. 
لوازم  تولیدکنندگان  صنفی  انجمن  دبیر 
خانگی در ادامه گفت: تامین مالی قاچاق 
از قاچاق صادراتی سوخت انجام می شود و 
قیمت ارز برای لوازم خانگی قاچاق زیر ۳۰۰۰ 
گزارش هایی  تومان تمام می شود. اخیرا 
که نشان می داد  در رسانه ها منتشر شد 
روزانه ۱۵ میلیون لیتر معادل ۴ میلیارد 
که  کشور قاچاق می شود  دلار سوخت از 
این حجم نمی تواند به صورت مخفیانه 
یافته  سازمان  احتمالا  و  شود  قاچاق 
انجام می شود. بر این اساس قاچاقچیان 
کثر ۳۰۰۰ تومان می خرند،  سوخت را حدا
در کشور هدف آن را بیش از ۴۰ هزار تومان 
می فروشند و با این پول لوازم خانگی قاچاق 
به کشور وارد می کنند. در اصل این حجم 
باید دوباره تبدیل به ریال شود که سوخت 
بخرند. البته سود اصلی در صادرات است 
گر به تولیدکننده  تا واردات لوازم خانگی. ا
هم گازوئیل بدهند، آن ها می توانند کالا را با 
نصف قیمت فعلی عرضه کنند. وی با بیان 
اینکه تولیدکنندگان در این رابطه به ستاد 
مقابله با قاچاق کالا و ارز نامه زدند، اما هنوز 
جلسه ای با تولیدکنندگان تشکیل نشده، 
گفت: در حال حاضر نسبت به جایگاهی 
که ایران می تواند در صنعت لوازم خانگی 
گر موانع  داشته باشیم، عقب هستیم و ا
نبود، صادرات می توانست خیلی بیشتر 
شود. دبیر انجمن صنفی تولیدکنندگان 

لوازم خانگی با اشاره به ممنوعیت واردات 
کالاهای مختلف از جمله لوازم خانگی از 
سال ۱۳۹۷ به دلیل مشکل ارزی، تصریح 
کرد: لوازم خانگی با خودرو قابل مقایسه 
نیست، چون خودرو قابل قاچاق نیست. به 
گفته وی در حال حاضر مصرف تلویزیون در 
کشور دو میلیون و ۵۰۰ هزار دستگاه است، 
۷۰۰ هزار  گذشته یک میلیون و  اما سال 
دستگاه در کشور تولید شد و هدفگذاری 
برای امسال دو میلیون دستگاه بود. البته 
تا چهار میلیون دستگاه تلویزیون ظرفیت 
تولید وجود دارد که به دلیل موانع موجود 
از همه آن  استفاده نمی شود. همچنین 
تخمین زده می شود قاچاق تلویزیون تا 
ادامه  ۶۰۰ هزار دستگاه برسد. شهیدی 
داد: البته تا سال ۱۳۹۶ که واردات آزاد بود، 
تلویزیون به صورت  ۴۶۰۰ دستگاه  فقط 
قانونی وارد می شد. بنابراین این عبارت که 
گر واردات آزاد شود، قاچاق کم می شود،  ا
آدرس غلط است. چون زمانی که واردات 
قانونی بود هم میزان آن زیاد نبود و ترجیح 
کالا را بدون عوارض و مالیات  می دادند 
گر قاچاق نباشد با واردات  وارد کنند. اما ا
قانونی که مالیات و عوارض پرداخت کند 
مشکلی نداریم، اما همین الان هم واردات 
نمی گیرند.  را  قاچاق  جلوی  شود،  آزاد 
لوازم  تولیدکنندگان  صنفی  انجمن  دبیر 
خانگی همچنین در پاسخ به انتقادات وارد 
شده به تولیدکنندگان لوازم خانگی بعد 
از ممنوعیت واردات، گفت: بر اساس آمار 
مرکز آمار پایین ترین افزایش قیمت را لوازم 
خانگی داشته و بیش ترین تورم مربوط به 
مواد غذایی است، اما گران شدن کالا به 
خاطر کاهش ارزش پول ملی است. از طرف 
دیگر کاهش قدرت خرید مردم هم در همه 
حوزه ها قابل مشاهده است. در مجموع 
ممنوع شدن واردات مربوط به سال ۱۳۹۷ 
بود و ربطی به نامه تولیدکنندگان نداشت. 
هم  خانگی  لوازم  کره ای  تولیدکنندگان 

خودشان کشور را ترک کردند. 

فعالان حوزه تولید لوازم خانگی عنوان کردند

 برای آزادسازی واردات لوازم خانگی ارز نداریم


